
مهرماه امس��ال براي دانش آموزان مناطق مادوان، 
مرهيان و بلهزار شهر ياسوج، حال و هواي سال هاي 
قبل را نخواهد داشت. دختران اين مناطق در غم ترك 
تحصيل و خانه نشيني شب و روزهاي خود را سپري 
مي كنند.  از زماني كه جمعيت مناطق مدوان، بلهزار 
و مهريان به 5 هزار نفر نمي رسيد تا به امروز كه بيش 
از 35هزار نفر در اين نواحي زندگي مي كنند، كمبود 
فضاي آموزش��ي تحصيل دانش آموزان ساكن اين 
مناطق را با چالش جدي روبه رو كرده است. زماني 
كه اين مناطق، عنوان روستا داشتند، دانش آموزان 
در مدرس��ه هاي كپري دور هم مي نشس��تند و از 
تلاش همان يك معل��م كه همزمان چن��د پايه را 
تدريس مي كرد، بهره مي بردند اما با نشس��تن نام 
شهر بر منطقه ش��ان مدارس كپري جمع شدند اما 
مكان آموزش��ي بهتري جايگزين آن نشد.  تا آنجا 
كه بالاخره نبود مدرسه در اين مناطق و زياد بودن 
مسافت تا مراكز آموزشي شهر ياس��وج بسياري از 

دانش آموزان به ويژه دخترها را ناچار به ترك تحصيل 
اجباري كرد. اين در حالي است كه مسئولان آموزش 
و پرورش استان معرفي اين دانش آموزان در مدارس 
غيرانتفاعي شهر ياسوج با هزينه آموزش و پرورش را 
به عنوان راه حل رفع مشكل تحصيل دانش آموزان به 
ويژه دختران مطرح كرده اند. راهكاري كه نمي تواند 
نگران��ي خانواده هاي اي��ن دخت��ران از طي كردن 
روزانه مس��افت چند س��اعته و خطرات جاده اي و 
آس��يب هاي اجتماعي احتمالي را پوش��ش دهد. 
هادي زارع پورمديركل آموزش و پرورش كهگيلويه 
و بويراحمد س��اخت مدرس��ه در منطقه مادوان را 
منوط بر همكاري شهرداري و شوراي اسلامي شهر 
مادوان در تأمين زمين دانسته و مي گويد: در صورت 
تأمين زمين اعتبارات مورد نياز براي ساخت فضاهاي 
آموزشي در منطقه مادوان از سوي سازمان مديريت و 
برنامه ريزي استان تأمين مي شود! اما عليرغم گذشت 
چندين سال از شهر شدن منطقه مذكور نه تنها از 

تلاش شهرداري براي رفع اين مشكل خبري نيست 
بلكه اين كمبود سال هاست از ديد خيران مدرسه ساز 

هم دور مانده است. 
  چوبمحروميترويتندانشآموزان

طب��ق گزارش ها، اس��تان خوزس��تان رتب��ه دوم 
حاشيه نشيني در كش��ور را به خود اختصاص داده 
و سال به سال بر جمعيت حاشيه نشينان اين استان 
افزوده مي شود، با اين حال هيچ تمهيدي براي فراهم 
كردن شرايط زندگي و رفع كمبودها و نداري ها از 
چهره اين نواحي حاش��يه اي انديشيده نمي شود. 
در مناطقي كه از ساده ترين و ابتدايي ترين امكانات 
زندگي چون آب و ب��رق و گاز بي بهره اند، طبيعي 
اس��ت رس��يدگي به وضعيت فضاهاي آموزشي و 
مدارس در اولويت قرار نخواهد گرفت. در اين شرايط 
چوب محروميت بيشتر به تن كودكان و نوجوانان 
مي خورد و آنه��ا را از حق تحصيل محروم مي كند. 
طبق اظهارات مس��ئولان آموزش و پ��رورش اين 

استان، مدارس حاشيه شهرهاي خوزستان به ويژه 
شهر اهواز در وضعيت نامناس��بي به سر مي برند و 
دانش آموزان در اتاق ها يا كپرهايي تاريك بدون هيچ 
گونه روشنايي مشغول تحصيل هستند! نبود سيستم 
سرمايشي و گرمايشي در كنار كمبود معلم و نيروي 
آموزشي نام اين استان را صدر جدول مناطقي نشانده 
كه بيشترين ميزان ترك تحصيلي ها و كم سوادي را 
دارد.  بروال، خماس��ي و منصوره تع��دادي از نقاط 
حاشيه نشين استان است كه در كنار چاه هاي نفت و 
سرمايه هاي ميلياردي جا گرفته اند اما دانش آموزان 
اين مناطق از وضعيتي به مراتب اس��فناك تر رنج 
مي برند!  ناگفته نماند كه مشكلات گفته شده تنها 
به مدارس نواحي حاشيه اي ختم نمي شود و مناطق 
مختلف و مركزي ش��هرهاي خوزستان هم از نبود 
فضاي آموزشي و مدرسه كافي رنج مي برند.  تا آنجا 
كه بنا به گفته معاون آموزش متوس��طه اداره كل 
آموزش و پرورش خوزستان قدمت برخي مدارس 
استان به اندازه اي زياد است كه در ليست آثار باستاني 
قرار گرفته اند، اين مدارس علاوه بر مناطق حاشيه اي 
حتي در مركز شهر اهواز هم هستند؛ مدارسي كه 
عمر مفيد آنها به پايان رسيده است و به دليل عمر 
طولاني در فهرست آثار باستاني قرار گرفته اند كه 

اداره ميراث فرهنگي اجازه تعمير آنها را نمي دهد!
  مدارسسيستانهمبهترنشد!

نبود فضاي آموزشي مناسب در نواحي حاشيه اي و 
در پي آن كاهش انگيزه دانش آموزان و ترك تحصيل 
اجباري آنها مشكل يك استان و دو استان نيست! 
گاهي در برخي از اين نواحي حاشيه اي مدرسه هم 
ساخته مي شود اما نبود معلم، تجهيزات مناسب و 
حتي امكاناتي چون آب و برق عملًا اين مكان هاي 
آموزش��ي را بلااس��تفاده مي گذارد. ظاهراً برخي 
مسئولان هنوز نپذيرفته اند رسيدن به نقطه مطلوب 
در بحث آموزش و ريشه كني بيس��وادي نيازمند 

داشتن يك سيستم يكپارچه آموزشي است! 
متأسفانه موضوع بي اعتباري مدارس حاشيه شهرها 
به قصه دردناك وتكراري در بس��ياري از شهرها از 
جمله زاهدان تبديل شده اس��ت. به عنوان نمونه 
برخي از مدارس حاشيه شهر زاهدان از جمله منطقه 
قاسم آباد فاقد آب آش��اميدني هستند. مسيرهاي 
منتهي به اين مدارس اغلب بدون آس��فالت و پر از 
چاله و چوله اس��ت كه در روزه��اي باراني حوادثي 
را ب��راي دانش آموزان رقم مي زند! در اين ش��رايط 
مسئولان اداره آموزش و پرورش زاهدان در خصوص 
اين مشكلات ادعا مي كنند سرانه مدارس براي رفع 
كمبودها كفايت نمي كن��د و خيرين و والدين بايد 
براي رفع مش��كلات مدارس فرزندانشان پاي كار 
بيايند. اين درحالي است كه اكثر خانوارهاي ساكن 
نواحي حاشيه اي شهر زاهدان از وضعيت اقتصادي 
نامناسبي برخوردارند و توانايي پرداخت هزينه هاي 
اين چنيني را ندارند، از اين رو بسياري از آنها ناچارند 
قيد تحصيل فرزندانشان را بزنند.  اينها تنها بخشي 
از چالش هاي آموزشي موجود در شهرهاي مختلف 
كشور است، چالش در بخشي كه نقش عمده اي در 
مقابله با آس��يب هاي اجتماعي و توسعه فرهنگي 
كش��ور را برعهده دارد و در عين ح��ال مهم ترين و 
اساسي ترين نياز مردم هر كشور محسوب مي شود. 
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 مشق دل كندن از كلاس 
براي دانش آموزان حاشيه نشين

آمار ترك تحصيل دانش آموزان نواحي حاشيه اي شهرها رو به افزايش است

عضو شوراي اسلامي شهر مشهد:
 بازسازي بافت پيراموني حرم

هويت تاريخي مشهد را تهديد مي كند
باز سازي و نو سازي بافت پيراموني حرم     خراسان رضوي
مطهر رضوي جزو مخاطراتي است كه 
هوي�ت تاريخ�ي و اس�لامي اي�ن ش�هر را تهدي�د مي كن�د. 
محمدرضا ديمه كار عضو شوراي اسلامي ش��هر مشهد با عنوان كردن اين 
مطلب و با تأكيد بر اينكه فضاي شهري، تجلي معماري اسلامي و معماري 
زيباي شرقي از مسائل مهمي است كه بايد شهرداري نسبت به آن اهتمام 
جدي داشته باشد، خاطرنشان كرد: در ساخت و سازهاي شهري و به ويژه 
در بازسازي و بهسازي بافت هاي فرسوده بايد حفظ هويت تاريخي و اسلامي 
شهر و حفظ مراكز قديمي به ويژه در بافت پيراموني حرم مطهر رضوي توجه 
و عنايت جدي صورت گيرد.  وي با اشاره به اينكه يكي از مخاطراتي كه امروز 
هويت تاريخي و اسلامي شهر مشهد را تهديد مي كند، وضعيت بهسازي و 
نوس��ازي بافت پيرامون حرم امام رضا)ع( است، تصريح كرد: امروز به بهانه 
بهسازي و نوسازي بافت پيرامون حرم مطهر، هويت اصيل و تاريخي شهر 
مشهد را با ايجاد بناهاي سر به فلك كشيده و استفاده از مصالح سرد و بي روح 
تهديد مي كنند و اين به معناي يك فاجعه معنوي است.  ديمه كار اضافه كرد: 
زائر امام رضا)ع( نبايد فضاي معنوي حرم امام رضا)ع( را فقط در يك فضاي 
محدود حرم درك و استشمام كند بلكه كوچه پس كوچه هاي اين شهر به ويژه 
بافت پيراموني حرم بايد روح معنويت را به زائر و مجاور القا كند.  وي با بيان 
اينكه يكي از مسائل مهم در شهرسازي، مسئله معابر، خيابان ها و حمل و نقل 
است، اظهار كرد: متأسفانه در مشهد مسئله حمل و نقل به يك معضل تبديل 
شده و اگر اقدامات اساسي در حوزه حمل و نقل به ويژه در مسائل زيرساختي 
از جمله ساخت مترو و گسترش حمل و نقل عمومي صورت نپذيرد، زائران 
و مجاوران در آينده نه چندان دور دچار مشكل جدي خواهند شد.  اين عضو 
شوراي اسلامي شهر مشهد همچنين از بلندمرتبه سازي تحت عنوان موضوع 
ديگري كه در شهرس��ازي بايد به آن توجه كنيم ياد كرد و گفت: در زمينه 
بلندمرتبه سازي و به طور كلي آپارتمان نشيني بايد به همه ابعاد آن توجه و 
اهتمام داشته باشيم و در اين راستا در شهرسازي بايستي اسلامي بودن، ايراني 

بودن، زيباسازي، مرفه بودن، مقاوم سازي و... مورد توجه قرار گيرد. 

عضو شوراي ملي زيتون:
 زنجان نيازمند شناسايي مناطق جديد 

براي كشت زيتون است
امروز نياز مبرم به توسعه كشت زيتون     زنجان
به جهت نياز مردم به روغن سالم داريم. 
نازخند صبحي عضو شوراي ملي زيتون با عنوان كردن مطلب فوق و با بيان 
اينكه با روند رو به رش��د جمعيت و نياز مردم جهان به مصرف روغن سالم، 
افزايش توليد روغن زيتون نيز ضرورت مي يابد، افزود: اين بدان معني است كه 
امروز نياز مبرم به شناسايي مناطق جديد زيتون و شناسايي ارقام مناسب آن 
مناطق احساس مي شود.  وي با اشاره به اينكه توسعه باغات زيتون بر اساس 
دستورالعمل هاي فني كشت در مناطق جديد توسعه صورت مي گيرد تا نياز 
مردم به روغن سالم زيتون برآورده شود، تصريح كرد: در ايران از ديرباز مناطق 
جديد توسعه شناسايي و ارقام جديد كشت مي شود كه در آينده نزديك در 
رقابت با تركيه در شرايط منطقي و مناس��ب قرار خواهد گرفت.  صبحي با 
يادآوري اينكه خوشبختانه روند توسعه كمي و كيفي توليد زيتون در كشور 
در سال 1404 به گونه اي خواهد بود كه از تركيه كه قدمت يك صد ساله در 
توسعه باغات زيتون دارد، سبقت خواهد گرفت، اظهار كرد: ايران آمادگي خود 
را براي پذيرش مركزيت منطقه اي شوراي بين المللي زيتون اعلام مي كند. 
شوراي بين المللي زيتون از س��ال 1958 رس��ماً زير نظارت سازمان ملل 
متحد قرار گرفته و ايران نيز از سال 1382 با تصويب دولت، مجلس و مجمع 

تشخيص مصلحت نظام به عضويت اين شورا درآمده است. 

 درياچه اروميه بايد پر شود
حتي با فاضلاب تصفيه نشده!

روز گذشته يك بار ديگر بحث اروميه و مشكلات احياي درياچه اش 
به تيتر خبرگزاري ها تبديل ش�د. جايي كه يكي از اعضاي هيئت 
علمي دانشگاه اروميه گفته بود: »با توجه به وضعيت فعلي درياچه 
اروميه و وضعيت اقليمي، احياي درياچه در آينده نزديك تا حدودي 
غيرممكن است و چنانچه طرح فازبندي اجرا مي شد اين امر زودتر 
به تحقق مي پيوست.« البته صحبت هاي اين عضو هيئت علمي در 
شرايطي مطرح مي شود كه در حال حاضر براي بالا بردن تراز درياچه، 
از ورود فاضلاب هاي تصفيه نشده به درون آن هم اغماض نمي شود. 

    
سال هاي اخير اعتبارات خوبي براي احياي درياچه اروميه تخصيص مي يابد. 
سطح آب درياچه اروميه در حال حاضر نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
هم يك متر افزايش داشته است اما سالانه و به طور ميانگين در فصل گرما 
يك متر از ارتفاع آن به علت تبخير كاسته مي شود. با اين اوصاف و با وجود 
غيرقابل پيش بيني بودن شرايط جوي انتظار مي رود تا پايان شهريور امسال 

نيز اين ميزان از آب درياچه كم شود. يعني بازگشت به نقطه صفر. 
   ورودفاضلابتصفيهشدهونشده

معاون علمي پژوهشكده مطالعات درياچه اروميه با بيان اينكه احياي دو 
سوم از درياچه با ارتفاع ميانگين 2 متر طبق طرح فازبندي به جاي كل 
درياچه در شرايط فعلي مي توانست به احياي زودهنگام درياچه منجر 
شود، معتقد است: »احياي درياچه به شرط قبول واقعيت ها امكان پذير 
است، كه وضعيت كنوني بازنگري برنامه ها منطبق بر شرايط موجود را 
مي طلبد.« ناصر آق اظهار كرد: »مي��زان آب ورودي به درياچه كه 2/5 
ميليارد متر مكعب بود كه موجب پرشدن قسمتي از آن شد اما ميزان 
بارش در آينده و رها سازي آب از سدها قابل پيش بيني نيست و چنانچه 
از ميزان بارش ها كاسته ش��ود روند احيا كندتر خواهد شد.« در همين 
رابطه رئيس گروه علمي و فناوري ستاد احياي درياچه اروميه نيز با بيان 
اينكه پساب تصفيه شده ش��هرهاي بزرگي مانند تبريز و اروميه طبق 
برنامه زمان بندي شده تا س��ال 99 به درياچه اروميه سرازير مي شود، 
گفت: »طبق برنامه ريزي صورت گرفته امسال بايد حدود 50 ميليون 
متر مكعب پساب تصفيه شده وارد درياچه اروميه شود كه تا افق 1400 
بايد به 300 ميليون متر مكعب افزايش يابد.« مسعود تجريشي با تأييد 
حرف هايي مبني بر اينكه حجمي از پساب ها بدون تصفيه وارد درياچه 
مي شود، گفت: »ش��بكه فاضلاب در برخي از ش��هرها تكميل نشده يا 
تصفيه خانه به ظرفيت مناسب خود نرس��يده است؛ از اين رو بخشي از 
پساب ها به صورت كاملًا تصفيه نشده به سمت درياچه حركت مي كند؛ 
البته اين روند در سال هاي گذش��ته هم بوده است.« لازم به ذكر است 
س��تاد احياي درياچه اروميه با هدف جلوگيري از آس��يب رسيدن به 
اكوسيستم منطقه و احياي درياچه از سال گذشته با برخي شركت هاي 
آب و فاضلاب توافق كرد تا پساب تصفيه شده حدود 14 شهر به درياچه 
وارد ش��ود و به آبي مطمئن براي درياچه تبديل شود؛ از اين رو ستاد از 
سال گذشته كار حمايتي را آغاز كرد و رقم قابل قبولي را براي اين كار در 
نظر گرفت تا كمكي به وزارت نيرو شده باشد. هرچند اگر ستاد اين رقم ها 
را به وزارت نيرو كمك نمي كرد ساليان سال طول مي كشيد تا سيستم 
تصفيه خانه ها راه اندازي ش��ود، اما بايد ديد اين تصفيه خانه ها در كنار 
طرح هاي ديگر مي توانند كمكي به حال درياچه  بي رمق بكنند يا اينكه 
تراز اين درياچه ماه هاي گرم سال چنان پايين مي رود كه تمام تلاش ها 

را نقش بر آب مي كند. 

 ۴۳ درصد مساحت استان البرز
 با فرسايش شديد مواجه است   

باتوجهبهاينكهميانگينفرسايش)آبي(    البرز
خاكاستان1۳/5تندرهكتاراست۴۳
درص�دازمس�احتالب�رزب�افرس�ايشش�ديدمواجهاس�ت.
مديركل منابع طبيعي و آبخيزداري اس��تان البرز با اعلام اين مطلب و با 
تأكيد بر اينكه ميانگين سالانه رسوبات پشت سدهاي استان البرز 91۶ 
هزار و 453 متر مكعب در سال است، گفت: اجراي عمليات آبخيزداري در 
حوزه سدها، تهيه و اجراي طرح كنترل كانون هاي بحراني فرسايش بادي 
و مقابله با بيابانزايي، محورهاي اصلي مقابله با فرسايش خاك اين اداره كل 
است.  حامد فرضي درخصوص وضعيت فرونشست زمين در اين استان نيز 
افزود: »ميزان فرونشست زمين در اثر بهره برداري بي رويه از آبخوان ها در 
دشت ساوجبلاغ 22 سانتيمتر است«. اين مسئول با بيان اينكه 43 درصد 
از مساحت استان البرز با فرسايش شديد مواجه است، ادامه داد: پيشگيري 
از ورود رسوبات به مخازن سدها، پيشگيري از آسيب ها و خطرات احتمالي 
بلاياي طبيعي و شناسايي مناطق حساس به فرسايش از جمله اقدامات 
آبخيزداري است.  وي با اشاره به اينكه بر اساس نتايج و ارزيابي انجام شده 
از 25 پروژه آبخيزداري و 38 ايستگاه آبخوان داري حجم آب استحصالي 
سالانه به طور متوسط 530 متر مكعب در هكتار بوده است، گفت: نفوذ 
سالانه يك هزار متر مكعب آب در هكتار و افزايش توليد علوفه سالانه به 

 مقدار 120 كيلوگرم در هكتار از ديگر نتايج اين مهم است  

 آغازعمليات اجرايي 
قطعه 1 و 2 آزادراه شرق اصفهان 

ب�راياح�داثپ�روژهآزادراهش�رق      اصفهان
اصفهانبهط�ول9۳كيلومتر8هزار
ميلي�اردري�الپيشبينيش�دهك�هبااح�داثآن،مش�كلات
ترافيك�يش�هراصفه����انمرتف�عخواه�����دش�د.
مديركل راه وشهرسازي استان با اعلام اين خبرگفت: با توجه به مصوبه هيئت 
دولت جهت احداث اين پروژه عظيم، قرارداد سرمايه گذاري با شركت آتيه 
صبا وابسته به صندوق بازنشستگي جهت احداث قطعه اول و دوم منعقد و 
عمليات اجرايي قطعه يك از ابتداي مردادماه آغاز مي شود.  حجت الله غلامي 
افزود: احداث اين آزادراه در استان اصفهان در كم كردن زمان سفر، كاهش 
آلاينده هاي ناش��ي از حمل ونقل، حفظ محيط زيست، تسهيل در تردد از 
طريق كريدور شمال – جنوب و كاهش تلفات جاده اي بسيار مؤثر خواهد بود.  
وي ادامه داد: براي هر سه قطعه پيمانكار جداگانه در نظر گرفته شده كه هر 
سه پيمانكار مي توانند همزمان و به صورت دوشيفت عمليات اجرايي را آغاز 
كنند. مبلغ قرارداد با سرمايه گذار براي احداث قطعه 1 و 2 اين پروژه 3300 
ميليارد ريال و قطعه اين پروژه با توجه به كوهستاني بودن و عبور از منطقه 
حفاظت ش��ده كلاه قاضي نياز به احداث تونل و پل بزرگ بر روي رودخانه 
زاينده رود دارد كه حدود 4500 ميليارد ريال اعتبار نياز دارد كه با احتساب 
اين مبلغ، براي كل پروژه حدود 8 هزار ميليارد ريال اعتبار پيش بيني شده 
است كه در اين راستا مقدمات مشاركت قطعه سه و توافقات اوليه با شركت 

آتيه صبا انجام گرديده كه ظرف سه ماه آينده اعلام خواهد شد.

استان خوزستان 
ميترا شهبازي
   گزارش 2

در چند روز اخير 
بس�تر ح�وادث 
آتش سوزي فراواني بوده است. از گرماي شديد 
هواي اين اس�تان كه منجر به آتش گرفتن يك 
دستگاه خودرو شد گرفته تا اكنون كه جنگل هاي 
خوزستان چندين حادثه آتش سوزي را با فاصله 
زماني اندك به خود، مي بيند. البته هنوز هم آتش 
مهمان اين استان بوده و به جان بيشه زارهايش 
افتاده است.  شاهدان حادثه از كمبود تجهيزات 
اطفاي حريق مي گويند و اينك�ه تاكنون هيچ 
اقدام اساس�ي براي مهار آت�ش در جنگل هاي 
حاشيه رودخانه كرخه شوش انجام نشده است. 
طبق گفته شاهدان عيني، امكان دسترسی به 
محدوده حادثه نبوده و محيط بانان با مش�قت 
بسيار خود را به محل رسانده تا با ابزارهای اوليه 
مانند بيل و سطل جلوی گسترش آتش سوزی را 
بگيرن�د. باي�د گف�ت  باز ه�م پ�اي تجهيزات 
آتش نشاني در زمينه اطفاي حريق جنگل ها لنگ 
مي زن�د و اين بار اس�تان خوزس�تان همچون 
لرستان قرباني شد. لرستاني كه پنج روز متوالي 
پنج حادثه را در جنگل هاي خ�ود تجربه كرد. 

    
زبانه هاي آتش در جنگل هاي اس��تان خوزس��تان 
به سمت آس��مان مي رود و محيط بانان اين استان 
به س��ختي خود را به منطقه حادثه مي رس��انند تا 
ب��ا ابتدايي ترين تجهي��زات مانند بيل و س��طل از 
گس��ترش آتش جلوگيري كنند. استان خوزستان 
كه در هفته گذشته با حوادث بسياري روبه رو بوده و 

مشكلات بسياري را به خود ديده است، اكنون با چند 
آتش سوزي پياپي در جنگل هاي خود دست و پنجه 
نرم مي كند. مشاهدات خبرنگاران اعزامي رسانه  هاي 
مختلف حاكي از آن است كه آتش سوزي جنگل هاي 
كرخه به ش��دت در حال گس��ترش بوده و آتش هر 
لحظه درختان بيشتري را مي بلعد. برخي منابع محلي 
از س��وختن بيش از 25هكتار از جنگل هاي كرخه 
خبر مي دهند و جاي تأس��ف دارد كه تاكنون هيچ 
مقام مسئول محلي يا استاني براي بررسي وضعيت 

آتش سوزي در منطقه كرخه حاضر نشده است. 
  آتشسوزيهايمكرردرخوزستان

رئيس اداره حفاظت محيط زيست شوش با اشاره به 

وقوع چند آتش س��وزي پياپي در استان خوزستان، 
از مهار دو آتش سوزي متوالي در جنگل هاي پارك 
ملي كرخه خبر مي ده��د و مي گويد: »جنگل هاي 
پارك ملي كرخ��ه در روزهاي گذش��ته در دو نوبت 
دچار آتش سوزي شد.  آتش س��وزي نخست از بعد 
از ظهر روز پنج ش��نبه در منطقه اي در نزديكي يك 
روستا از توابع بخش ش��اوور شهرستان شوش آغاز 
شد و حدود 20 هكتار از جنگل هاي پارك ملي كرخه 
در اين منطقه در آتش س��وخت.« فيروز حاج كلي، 
ضمن اشاره به گرماي شديد هوا در چند روز اخير، 
مي افزايد: »دليل اصلي اين آتش سوزي گرماي بسيار 
شديد هوا و وزش بادهاي گرم و به احتمال قوي ورود 

دامداران محلي و بي احتياطي چوپانان بوده است. از 
آنجا كه اين جنگل ها در حاشيه روستاها قرار دارند، در 
بسياري از موارد ورود دامداران بومي و استفاده از قليان 
موجب آتش سوزي شده و مشكلات زيست محيطي 
بسياري را براي اين اداره به همراه دارد.« وي گفت: 
»آتش سوزي نخس��ت پس از چند ساعت عمليات، 
در ساعت 4 بامداد جمعه مهار ش��د. براي مهار اين 
آتش سوزي تمامي امكانات شوش از سوي فرمانداري، 
شهرداري و بخش��داري ها به منطقه فرستاده شد و 
مردم محلي نيز با اعلام دهياري ها همكاري كردند و 

در نهايت آتش سوزي نخست مهار شد.«
  شعلههايآتشدرنبودتجهيزات

البته آتش س��وزي جنگل هاي خوزستان به همين 
جا ختم نشد و بار ديگر اين استان بستر حادثه شد 
به طوري كه آتش س��وزي دوم، چند ساعت پس از 
آتش سوزي نخست و در منطقه اي پايين تر از آن اتفاق 
افتاد. ميزان خسارات وارده در اثر اين آتش سوزي ها 
هنوز برآورد نشده و طبق بررسي هاي اوليه تاكنون 
بيش از 20 هكتار از جنگل هاي شهرستان شوش در 
اين حادثه از بين رفته است.  طبق اعلام كارشناسان 
محيط زيست، فقدان مس��يرهاي دسترسي و نبود 
تجهيزات مورد نياز اين حوزه و همچنين گرماي هوا 
از عمده ترين دلايل آتش سوزي جنگل هاي كرخه 
در فصل تابس��تان بوده كه در طول سال هاي اخير 
خسارت هاي جدي بر پيكر اين جنگل ها وارد كرده 
است. بيش از اين آتش سوزي جنگل هاي شهرهاي 
انديمش��ك و دزفول در شمال استان خوزستان نيز 
دچار آتش سوزي ش��ده و به پوشش هاي طبيعي و 

جانوري اين مناطق، خسارت جدي وارد كرد. 

تا تجهيزات اطفاي حريق برسد، چيزي از جنگل ها باقي نمي ماند

جنگل هاي حاشيه كرخه همچنان مي سوزد

مهرماه امسال براي دانش آموزان برخي شهرهاي حاشيه اي حال و هواي 
هميشگي را نخواهد داشت و از جنب و جوش براي شنيدن زنگ مدرسه 
در اين نواحي حاشيه نشين خبري نخواهد بود. دانش آموزان اين مناطق 
روزهاي تابستان را با غم خداحافظي هميشگي با درس و مدرسه سپري 
مي كنند. حسرتي كه جبر حاكم بر زندگي در دلشان نشانده و آنها را ناچار 

به ترك تحصيل كرده و به سوي آينده اي نامعلوم سوقشان مي دهد. نبود 
مدرسه و فضاي آموزشي مناسب در برخي شهرهاي حاشيه اي استان ها از 
جمله كهگيلويه و بويراحمد، خوزستان، سيستان و بلوچستان و فارس ادامه 
تحصيل را براي بسياري از دانش آموزان به ويژه دخترها ناممكن كرده و اميد 
به داشتن آينده اي روشن براي دانش آموزان اين منطقه را كمرنگ تر مي كند.  

بدهي برق منجر به قطع برق مدارس استان بوشهر شد 
شركتتوزيعنيرويبرقاستانبوشهربهسبببدهيبرقمصرفي    بوشهر 
مدارساقدامب�هقطعبرقبرخ�يمدارسكردهك�هاينموضوع
رون�دثب����تن�امدانشآم����وزانراب�امش���كلمواج�هك������ردهاس�ت.
مديركل آموزش و پرورش استان بوشهر در نشست ش��وراي آموزش و پرورش استان بوشهر با بيان 
خبر فوق گفت: »مدرسه هاي استان بوشهر 45 ميليارد ريال بابت بهاي برق به شركت توزيع نيروي 
برق بدهكار هستند كه با توجه به طلب پنج هزار ميليارد ريالي نيروگاه اتمي از وزارت نيرو قرار بود 
با توافق وزارت نيرو و سازمان انرژي اتمي بخش��ي از بدهي برق مدرسه هاي استان بوشهر از اين راه 
پرداخت ش��ود.« ناصر كرمي همچنين از تخصيص 12 درصد اعتبارات عوارض آلايندگي به طرح 
تقويت بنيه علمي دانش آموزان استان بوشهر خبر داد و افزود: در اين راستا برنامه تلويزيوني رقابت 

علمي از شهريور ماه امسال با شركت دانش آموزان از سيماي مركز بوشهر پخش مي شود. 

برگزاري يادواره شهداي مدافع حرم در محوطه پل معلق مشگين شهر 
براياولينباربزرگترينمراس�مويادوارهشهدايمدافعحرمرا    اردبيل 
درمحوط�هپ�لمعل�قودرمردادم�اهبرگ�زارميكني�م.

مدير عامل پل معلق در جلسه مشترك فرهنگي بين فرمانده سپاه مشگين شهر و معاون فرهنگي سپاه 
حضرت عباس )ع( استان اردبيل در مشگين شهر با اعلام خبر فوق گفت: از ابتداي آغاز پروژه پل معلق 
نگرش ما علاوه بر نگرش گردشگري و درآمدزايي نگرش فرهنگي بوده است.  حسين عباسي نيا افزود: 
سعي كرده ايم در تمامي مراسم ها آداب و رس��وم منطقه خود را در قالب چادرهاي عشايري و نحوه 
زندگي آنها را نشان دهيم، كه مورد توجه و استقبال مسافران قرار گرفته است.  اين مقام با قدرداني 
از رهنمودهاي امام جمعه مشگين شهر در مباحث فرهنگي ادامه داد: سعي خواهيم كرد مراسم هاي 
فرهنگي اين مجموعه بيش از پيش رونق بگيرد و ما بتوانيم فرهنگ حسيني و عباسي اين استان را 

به عنوان سوغات به گردشگران و مسافران هديه كنيم. 

  مركزي: فرماندار كميجان خواستار اختصاص ۶50 ميليارد ريال اعتبار 
به منظور اجراي 48 طرح و پروژه اولويت دار اين شهرستان شد. غلامرضا 
ميوه با بيان اينكه مهم ترين طرح هاي اولويت دار شهرستان رسيدگي به 
وضعيت راه ها و محورهاي ارتباطي اس��ت، سامان بخشيدن به وضعيت 
آب شرب روس��تايي، راه هاي روس��تايي، تكميل پروژه هاي نيمه تمام، 
اجراي فاضلاب شهر كميجان و ميلاجرد، شهرك هاي صنعتي، وضعيت 
گردشگري، تأمين تجهيزات آموزش و پرورش، بهسازي معابر روستايي، 
جابه جايي تيرهاي چراغ ب��رق، تكميل مجتمع گلخان��ه اي ميلاجرد، 
ساماندهي گلزار شهداي ميلاجرد و چهرقان، بهسازي تأسيسات شهري، 
تعمير و تجهيز امكانات مورد نياز ادارات، تكميل مساجد و بقاع متبركه و... 

را از مهم ترين اين پروژ ه ها برشمرد. 
  چهارمحالوبختياري: نماينده ولي فقيه و امام جمعه شهركرد در 
جلسه شوراي اقامه نماز استان كه با موضوع »پنج مرداد روز نماز جمعه« 
برگزار ش��د با انتقاد جدي از حضور كم رنگ اعضاي شوراي اقامه نماز در 

اين جلس��ه گفت: اگر ما بخواهيم با مسائل 
فرهنگي به ويژه نماز جمعه اين گونه برخورد 
كنيم و نسبت به آنها بي تفاوت باشيم، همان 
مظلوميت فرهنگ را كه دلسوزان نظام نسبت 
به آن دغدغه و نگران هستند، به دنبال خواهد 
داشت. حجت الاسلام والمسلمين نكونام با 
تأكيد بر اينكه شأن جلسه  اي كه با موضوع 

نماز و نماز جمعه شكل مي گيرد به مراتب بالاتر از وضع كنوني جلسه است 
تصريح كرد: انتظار ما از مسئولان آن است كه نسبت به مسائل فرهنگي 
عنايت و توجه ويژه داشته باش��ند تا ما ديگر شاهد اين گونه كم لطفي ها 

نسبت به جلساتي با موضوع مسائل فرهنگي نباشيم. 
  گلستان:مدير كل استاندارد گلستان از راه اندازي كد خدماتي 1517 
به صورت يكپارچه در كل استان خبر داد. فرماني گفت: اين كد به عنوان 
كانال ارتباطي مردم با استاندارد يك طرح كشوري است كه استان گلستان 
بعد از تهران دومين استان كشور در راه اندازي اين سيستم بوده است. البته 
اجراي اين طرح نياز به زيرساخت هايي داشت كه با تلاش واحد فناوري 
اين اداره كل اين زير ساخت ها كه شامل حفظ روي بستر فيبر نوري بوده با 

كمترين هزينه اجرا شده است. 
  سمنان: همزمان با هفته حجاب و عفاف از سوي پايگاه شهيد عباسپور 
شركت برق منطقه اي سمنان و با همكاري امور بانوان اين شركت نشست 
مشتركي با حضور بانوان بسيجي برگزار شد. در اين مراسم خانم شجاعيان، 
از اساتيد حوزه علميه سمنان، با اشاره به شبهات مطرح در جامعه پيرامون 
مسئله حجاب اظهار داشت: دشمنان اسلام با طرح شبهاتي پيرامون حجاب 

در دين اسلام در پي ضربه زدن به ضروريات دين مي باشند. 
  يزد:سيدمصطفي داوودي، مدير كل راه آهن يزد با اشاره به موقعيت 
استراتژيك راه آهن يزد، گفت: راه آهن يزد يكي از مهم ترين نواحي راه آهن 
كشور از نظر بارگيري مواد اوليه معدني اس��ت به نحوي كه 37 درصد از 
حجم كل بارگي��ري و 25 درصد از درآمدهاي راه آهن كش��ور را به خود 

اختصاص داده است. 
  همدان: رئيس اداره اجرائيات، كنترل و نظارت شهرداري همدان از 
تخريب دو مورد ساخت و ساز غيرمجاز در باغات گنجنامه و حيدره همدان 
خبر داد. بابك اس��دي با تأكيد بر اينكه بي هيچ ملاحظه اي با ساخت و 
سازهاي غيرمجاز برخورد مي شود، عنوان كرد: به منظور رعايت قوانين 
اجرايي در ساخت و ساز ساختمان هاي شهري و در كنار آن اخذ تعهد از 
شهروندان مبني بر رعايت ساخت و سازها بر اساس اصول فني و شهرسازي، 
براي جلوگيري از تخلفات ساختماني در سطح شهر و باغات عمليات نظارت 

بر ساخت و ساز توسط اين اداره در حال انجام است.

مريم احمدي
   گزارش يك

محمدرضا هاديلو


